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Innstilling til Stortinget 
frå transport- og kommunikasjonskomiteen

Dokument 8:251 S (2021–2022)

Innstilling frå transport- og kommunikasjonsko-
miteen om Representantforslag frå stortingsrepre-
sentantane Helge André Njåstad og Silje Hjemdal
om å sikra at innbyggjarane i Nordvik, Søfteland
og Kalandseid slepp å betala bompengar for ein
veg dei ikkje nyttar

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet vert det fremja følgjande forslag:

«Stortinget ber regjeringa syta for at det ikkje blir
kravd inn bompengar på sidevegane til E39 mellom
Bjørnafjorden og Bergen.»

Ein viser til dokumentet for ei nærare utgreiing om
forslaga.

Merknader frå komiteen
Ko m i t e e n ,  m e d l e m e n e  f r å  A r b e i d a r p a r -

t i e t ,  J o n e  B l i k r a ,  K i r s t i  L e i r t r ø  o g  N i l s
K r i s t e n  S a n d t r ø e n ,  f r å  H ø g r e ,  L i v  K a r i
E s k e l a n d ,  Tr o n d  H e l l e l a n d  o g  H e n n i n g
Wo l d ,  f r å  S e n t e r p a r t i e t ,  G e i r  A d e l s t e n
I v e r s e n ,  G e i r  I n g e  L i e n  o g  l e i a r e n  E r l i n g
S a n d e ,  f r å  F r a m s t e g s p a r t i e t ,  M o r t e n
S t o r d a l e n  o g  F r a n k  E d v a r d  Sv e ,  f r å  S o s i a -
l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  M o n a  F a g e r å s ,  o g  f r å
Ve n s t r e ,  A n d r é  N .  S k j e l s t a d , viser til represen-

tantforslag 251 S (2021–2022) frå stortingsrepresentan-
tane Helge André Njåstad og Silje Hjemdal om å sikra at
innbyggjarane i Nordvik, Søfteland og Kalandseid slepp
å betala bompengar for ein veg dei ikkje nyttar.

Vidare viser k o m i t e e n  til statsråden sitt svarbrev
13. juni 2022 i saka. Brevet følger som vedlegg til denne
innstillinga.

Ko m i t e e n  viser til at bakgrunnen for saka er bom-
pengeproposisjonen Prop. 134 S (2013–2014), som om-
handlar utbygging og finansiering av E39 Svegatjørn–Rå-
dal i Hordaland (no Vestland fylkeskommune). K o m i -
t e e n  viser vidare til at det i representantframlegget er
vist til at det i handsaminga av proposisjonen vart poeng-
tert at nytteprinsippet skal liggja til grunn for innkrevjing
av bompengar, og at det berre unntaksvis skal setjast opp
bomstasjonar på sidevegnettet.

Ko m i t e e n  merkar seg vidare at statsråden øn-
skjer, gjennom eit oppdragsbrev til Statens vegvesen, å
greia ut eit alternativt bompengeopplegg for prosjektet,
basert på desse forholda. Dette skal gjerast i dialog med
lokale og regionale styresmakter.

F l e i r t a l e t  i  k o m i t e e n ,  m e d l e m e n e  f r å
A r b e i d a r p a r t i e t ,  H ø g r e ,  S e n t e r p a r t i e t  o g
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  er glad for at stats-
råden signaliserer at han er i ferd med å utarbeide eit
oppdragsbrev til SVV om å greia ut eit alternativt bom-
pengeopplegg for prosjektet, eit arbeid som skal gjerast
i nær dialog med lokale styresmakter. F l e i r t a l e t  set
difor si lit til at det vert jobba fram eit opplegg som tek
omsyn til innspel frå bebuarar og lokalt næringsliv så
langt det let seg gjera, innanfor rammene som er gjevne
i oppdraget som bompengeselskapet har fått, slik at ein
også kan vareta dei forpliktingane ein har tatt på seg.
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E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t  o g  S o s i a l i s -
t i s k  Ve n s t r e p a r t i , viser til Prop. 134 S (2013–2014)
om utbygging og finansiering av E39 Svegatjørn–Rådal.
Likeledes viser d e t t e  f l e r t a l l e t  til Innst. 37 S (2014–
2015) fra transport- og kommunikasjonskomiteen,
hvor det går fram at flere av komiteens medlemmer rei-
ste spørsmål om nødvendigheten av bom på sideveger i
dette prosjektet. Svarbrevet fra statsråd Ketil Solvik-Ol-
sen datert 4. november 2014 inneholder en vurdering
av hvorfor han mente det var riktig med bompenger på
sidevegnettet. Dette brevet ble vedlagt komitéinnstil-
lingen.

D e t t e  f l e r t a l l e t  viser videre til at Fremskritts-
partiet satt i regjering med både finansminister og sam-
ferdselsminister fra 2013 til 2020, hvor partiet hadde et
direkte ansvar for utbygging og finansiering av dette
prosjektet, og hvor altså bompengeinnkreving etter pla-
nen skal iverksettes den 31. oktober i år. D e t t e  f l e r -
t a l l e t  finner grunn til å påpeke at forslagsstillerne
fremmer saken samtidig med at det vedtatte finansier-
ingsopplegget skal tre i kraft, og at Stortinget således
skal debattere denne saken i plenum først etter at bom-
pengeinnkrevingen har startet.

D e t t e  f l e r t a l l e t  registrerer at det fra lokalt hold
i Bjørnafjorden kommune og Bergen kommune pekes
på et to-bom-system som en mulig løsning for sidevege-
ne.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  H ø g r e  viser til
Stortinget si handsaming av Prop. 134 S (2013–2014)
Utbygging og finansiering av E39 Svegatjørn–Rådal i
Hordaland, der komiteen slutta seg til utbygging og fi-
nansiering av denne delen av E39. Vidare viser d e s s e
m e d l e m e n e  til vedtak fatta i fylkesutvalet i Vestland
fylkeskommune (PS/2020), som også vert referert i
statsråden sitt svarbrev, som omhandlar rammene for
vedståing av garanti for planlagt innkrevjingsbeløp.

D e s s e  m e d l e m e n e  har forståing for at det kan
verte krevjande for privatpersonar og næringsliv som
opplever at plassering av bomstasjonar på sidevegar
grip inn i transportruter som i dag er etablerte, og at det-
te kan ha ein avvisande effekt på samhandling i kom-
munen.

M e d l e m e n e  i  k o m i t e e n  f r å  F r a m s t e g s -
p a r t i e t  vil vise til Stortinget si handsaming av Prop.
134 S (2013–2014) Utbygging og finansiering av E39
Svegatjørn–Rådal i Hordaland der komiteen slutta seg
til utbygging og finansiering av denne delen av E39.

D e s s e  m e d l e m e n e  viser til Innst. 37 S (2014–
2015), der ein samla komité skriv:

«Komiteen ser at det ligg lokale vedtak knytt til
ønske om fritak for innbyggjarar som synest å kunne få
ei urettmessig høg belastning ved dei planlagde bom-

plasseringane. Komiteen viser til at nytteprinsippet skal
liggje til grunn for innkreving av bompengar, og at det
berre unntaksvis skal setjast opp bom på sidevegnettet.
Komiteen viser til at det i denne saka for nokre lokal-
miljø må sikrast løysingar som gjer at det er samanheng
mellom betaling og nytte for vegen. Komiteen meiner at
det bør arbeidast vidare med å finne ei løysing på pro-
blemstillinga i denne saka fram til bompengeinn-
krevjinga skal ta til. Det vil også vere naturleg å sjå dette
i samanheng med den varsla omorganiseringa av bom-
pengestrukturen. Komiteen vil vidare understreke
betydninga av at ein vel løysingar for bompengeinn-
krevjing som i størst mogleg grad bidrar til å halde på
ordninga si legitimitet.»

D e s s e  m e d l e m e n e  viser til at innbyggjarar og
næringsliv som er lokalisert på dei to sidevegane til ny
E39 på kommunegrensa mellom Bergen og Bjørnafjor-
den, er uroa over at det enda ikkje er fremma ei løysing
som sikrar at desse to velfungerande samfunna, med
mykje samhandling innanfor skule, barnehage, idrett,
fritid og næring, ikkje skal bli delte av ein bomstasjon
som vil innebere at små daglege turar på vegen vil utløy-
se store utgifter til bompengar. For næringslivet kan
også desse bomstasjonane fjerne store deler av nærings-
grunnlaget.

D e s s e  m e d l e m e n e  meiner det er viktig å få på
plass ei løysing før vegen opnar hausten 2022. Fram-
stegspartiet sitt primære ynskje er å fjerne bompengar
på sidevegane, subsidiært ei løysing som tek i vare lokal-
trafikken på sidevegane.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at Frem-
skrittspartiet er det eneste partiet på Stortinget som er
mot bruken av bompenger. Til tross for dette ble det
gjennom Fremskrittspartiet sine år i regjering vedtatt og
gjennomført store og betydningsfulle grep for å reduse-
re bilistenes bompengebyrde. Eksempelvis gikk den
den totale bompengeandelen i veifinansieringen ned
fra 41 pst. til 28 pst., samtidig med at utbyggingstakten
økte kraftig. Staten bevilget mer til store kollektivinves-
teringer i byene samtidig som det ble gitt midler til å re-
dusere bompengene. I forhandlinger om budsjettene
for 2020 og 2021 fikk Fremskrittspartiet gjennom totalt
2,55 mrd. kroner til sletting av bompengegjeld. Slettin-
gen av bompengegjeld førte blant annet til at Møre og
Romsdal stengte sin siste bomstasjon og ble et fylke helt
uten bompenger.

D i s s e  m e d l e m m e r  registrerer i likhet med lan-
dets befolkning at det har skjedd en markant kurs-
endring med Arbeiderpartiet og Senterpartiet i regje-
ring. Møre og Romsdal har igjen bomstasjoner. Utbyg-
gingstakten går kraftig ned samtidig som bompengean-
delen går kraftig opp. I budsjettforslaget for 2023 redu-
seres tilskuddet til reduserte bompengetakster utenfor
byene med hele 393 mill. kroner. Arbeiderpartiet og
Senterpartiet foreslår høyere bomtakster for elbiler og
andre nullutslippskjøretøy. Arbeiderpartiet og Senter-
partiet fjernet også øremerkingen av tilskuddet til redu-
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serte bompenger i byene, noe som blant annet betyr at
innbyggerne i Bergen og Oslo må ut med henholdsvis 60
og 305 mill. kroner mer i bompenger i 2023. På toppen
av dette budsjetterer regjeringen med å sette bompen-
gerekord i 2023 ved å ta inn historisk mye i bompenger
fra bilistene. Det er blant annet på denne bakgrunn at
d i s s e  m e d l e m m e r  mener det både er viktig og svært
tidsriktig å gjøre noe med bompengebyrden til vanlige
folk i Nordvik, Søfteland og Kalandseid.

D e s s e  m e d l e m e n e  fremjar føljgande forslag:

«Stortinget ber regjeringa syta for at det ikkje vert
kravd inn bompengar på sidevegane til E39 mellom
Bjørnafjorden og Bergen.»

Forslag frå mindretal
Forslag frå Framstegspartiet:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringa syta for at det ikkje vert
kravd inn bompengar på sidevegane til E39 mellom
Bjørnafjorden og Bergen.

Tilråding frå komiteen
Tilrådinga frå komiteen vert fremja av medlemene

frå Arbeidarpartiet, Høgre, Senterpartiet, Sosialistisk
Venstreparti og Venstre.

Ko m i t e e n  har elles ingen merknader, viser til
representantforslaget og rår Stortinget til å gjere føl-
gjande

v e d t a k :

Dokument 8:251 S (2021–2022) – Representantfor-
slag frå stortingsrepresentantane Helge André Njåstad
og Silje Hjemdal om å sikra at innbyggjarane i Nordvik,
Søfteland og Kalandseid slepp å betala bompengar for
ein veg dei ikkje nyttar – vert ikkje vedteke.

Oslo, i transport- og kommunikasjonskomiteen, den 25. oktober 2022

Erling Sande Liv Kari Eskeland
leiar ordførar



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8010 Dep 0030 Oslo 
Kontoradresse: Akersg. 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 904 

Dokument 8:251 S (2021-22) fra stortingsrepresentantane Helge André 
Njåstad og Silje Hjemdal om å sikra at innbyggjarane i Nordvik, Søfteland 
og Kalandseid slepp å betala bompengar for ein veg dei ikkje nyttar 

Eg viser til brev av 22. mai i år, vedlagt representantforslag 251 S (2021 – 2022) frå 

stortingsrepresentantane Helge Andre Njåstad og Silje Hjemdal. 

Rammene for utbygging og finansiering av E39 Svegatjørn – Rådal i Vestland fylke blei 

lagde ved stortingsbehandlinga av Prop. 134 S (2013 – 2014), jf. Innst. 37 S (2014-2015). 

Det er lagt opp til at bompengane skal dekka i overkant av 40 pst av den samla 

utbyggingskostnaden, opp til kostnadsramma. Bompengeselskapet sine utlegg skal dekkast 

gjennom etterskotsinnkrevjing av bompengar, i bomstasjonar plasserte ved grensa mellom 

Bjørnafjorden og Bergen kommunar. Det er lagt til grunn 18 år med innkrevjing med ein 

gjennomsnittstakst for prosjektet på 30 kr (2007-kr).  

Eg er kjent med at den førre regjeringa vurderte handlingsrommet for å fjerna 

sidevegsbommane i vedtekne riksvegprosjekt. I samanheng med dette blei det gjort ei ny 

utgreiing av økonomien for prosjektet E39 Svegatjørn – Rådal, utan sidevegbommar. I tillegg 

blei det gjort utgreiingar av dei trafikale effektane, inklusivt effektar på miljø og 

trafikktryggleik. Dei nye utgreiingane blei lagt fram for Vestland fylkeskommune, som 

garantist for bompengeselskapet sine låneopptak for utbygginga av E39 Svegatjørn – Rådal. 

Ved behandlinga av saka fatta fylkesutvalet i Vestland fylkeskommune følgjande vedtak (PS 

24/2020): 

«Vestland fylkeskommune syner til at vegsambandet og bompengeløysinga for E 39 

Svegatjørn-Rådal er godkjend i Stortinget, og fylkeskommunen held seg til dette då fylket har 

Stortingets transport- og kommunikasjonskomité 

Stortinget 

0026 OSLO 

Dykkar ref Vår ref 

22/1274-5 

Dato 

13. juni 2022

VEDLEGG



 

 

Side 2 
 

stilt garanti for planlagd innkrevjingsbeløp. Dersom Staten svekkar finansieringsvilkåra på ein 

måte som gjer at fylkeskommunen sine vilkår for garanti vert endra, så vil ikkje Vestland 

fylkeskommune stå ved sine garantiforpliktingar utover vilkåra i St.prp. for vegsambandet. 

Det same vil gjelda for nytt Sotrasamband.»  

 

Eg er ikkje kjent med at den førre regjeringa gjekk vidare med saka. 

 

Etter samtalar med dei kommunane det gjeld, er eg i ferd med å utarbeida eit oppdragsbrev 

til Statens vegvesen om å utgreia eit alternativt bompengeopplegg for prosjektet. Arbeidet 

må gjerast i nær dialog med lokale styresmakter, mellom anna med Vestland 

fylkeskommune. Det er ein føresetnad for oppdraget at bompengeselskapet må kunna 

forsvara sine plikter ovanfor kreditorane.  

 

Eg minner elles om at E39 Svegatjørn – Rådal er omfatta av ordninga med tilskott for 

reduserte bompengetakstar. Dette inneber at gjennomsnittstaksten for prosjektet er redusert 

med 10 pst. i høve til det som blei lagt til grunn i Prop. 134 S (2013 – 2014). 
 
 

Med helsing 

 
Jon-Ivar Nygård 

 

 

Kopi 

Bergen kommune 

Bjørnafjorden kommune 

Statens vegvesen 

Vestland fylkeskommune 
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